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LEDEN – ÚNOR

Cena 15,- Kč

Mír a pokoj všem čtenářům po celý rok 2021 přeje redakce zpravodaje a zaměst-
nanci města Černovice foto: M. Holub
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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města k úvodu roku 2021

Dobrý den, vážení čtenáři, zdravím vás z prvního čísla roku 2021, a pře-
ji vám, aby tento rok byl lepší než ten předchozí. 

Asi to jsou slova, která řekly svým jazykem miliardy lidí po celém svě-
tě. Všichni si něco takového přejeme, ale je to bohužel takzvaně „statis-
ticky nepravděpodobné“. Nebo, pokud to chcete lidověji, tak můžeme říct, 
že „jednou jsi dole, jednou nahoře“. 

Dnes je 1. 1. 2021, první den nového roku, a já nesedím u počítače v Čer-
novicích. Sedím v kuchyni chalupy na Šumavě a společnost mi dnes dělá 
jen pes. Nemělo by to být důležité, ale je. Někdy je totiž důležitá i per-
spektiva. 

Starosta má vždycky starosti. To už tak prostě je, a proto se ta funkce 
tak jmenuje. Ještě když jsem dnes po obědě vyrazil směr Gabreta, huče-
lo mi celou cestu v hlavě, co všechno mě čeká v nejbližších dnech, týd-
nech a měsících za práci. Něco se daří, něco bude drhnout. Některé věci 
se v roce 2021 možná jen začnou, některé ani to ne. 

Jenže když jsem dorazil na místo, najednou se ta perspektiva změnila. 
Už mě netrápilo, že musím během několika měsíců zorganizovat rozdá-
ní 1200 nových popelnic v Černovicích. Trápilo mě, že mám v místnosti 
4 stupně nad nulou, kamna nechtějí hořet, voda neteče, a pes se během asi 
30 vteřin stihl v něčem vyválet. Takže ho teď najdu bezpečně i v noci po 
čichu na vzdálenost padesáti metrů. Jiný pohled, jiné starosti. 

Máme za sebou rok 2020 – také jste si říkali, když začínal, že „to je ale 
pěkné číslo, 20 a 20, to bude určitě hezký rok“? Asi si ho budeme dlouho 
pamatovat, a jen těžko si ho budeme pamatovat jako hezký. 

Ale i tady nám pomůže vzít to s odstupem. 
Zkuste na okamžik zavřít oči, a zavzpomínat. Ten rok byl podivný, plný 

změn, nečekaných výzev a obecně událostí, kterým bychom se všichni 
rádi vyhnuli. Ovšem každému z nás se během něj stalo i mnoho hezkých 
věcí, někdy možná obyčejných, přesto bychom na ně neměli zapomínat. 
Nebyl to rozhodně nejhorší rok v historii lidí, dokonce to nebyl ani nej-
horší rok, jaký zažil někdo z vašich sousedů. Pořád jste přišli do obchodu 
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a tam bylo nasypaných v přepravkách tisíc rohlíků, čekajících, než si je 
někdo koupí. Pořád se nám v Černovicích rodily děti, a staveb jsme letos 
stihli asi úplně nejvíc v historii celého našeho města. 

Nechci stav zlehčovat, ale ani malovat na černo. Každý ten rok prožil 
trochu jinak, někdo jím proplul hladce a jedinou újmou pro něj bylo, že 
musel nosit roušku. Jiní se trápili zdravotně, nebo nemohli dělat svou prá-
ci, přišli o příjmy, jistoty, někteří i o své blízké. Všech těchto ztrát je mi 
velice a upřímně líto, zvlášť těch, které už napravit nejdou. Ale takový už 
život je. 

Možná že se věci musely zhoršit, aby se mohly zlepšit. Aby se člověk 
dnes už ve stavu věcí vyznal, musel by být ani ne tak vědec, jako spíše 
věštec. Ovšem nic na světě netrvá věčně, to vám můžu klidně slíbit.

Tak si vyberte z toho uplynulého roku to dobré – a na to vzpomínejte. 
Zamyslete se, co udělat pro to, abychom rok 2021 prožili lépe. Někdo se 
nechá očkovat (já určitě ano), jiný půjde nakoupit k místním obchodní-
kům (já určitě ano), zajdou si ke svému holiči (také ano), nebo budou po-
máhat jinak. Možná se najdou i obětavci, kteří zvládnou tohle všechno, 
a ještě půjdou pak udělat i útratu do hospody. Prostě každý podle svých 
možností a odhodlání. 

Ať tak nebo tak, příjemný rok 2021, ať je lepší než ten předchozí. 
Mgr. Jan Brožek, starosta města Černovice

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 9. a 30. 12. 2020

zastupitelstvo schválilo:
• rozpočtové opatření k navýšení příspěvku zřizovatele pro ZŠ a MŠ Čer-

novice na rok 2020 o 200.000,- Kč
• rozpočtové opatření č. 35
• objednání auditu hospodaření ZŠ a MŠ Černovice dle nabídky fi rmy 

ECO, s.r.o., Tábor, v případě neúspěšného dotazování na provedení au-
ditu z MŠMT
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• prodej části pozemku p. č. 61/2 (nové p. č. dle geometrického plánu: 
61/3) a části pozemku p. č. 1310/12 (nové p. č. dle geometrického plánu: 
1310/81) v k.ú. Dobešov u Černovic za cenu obvyklou 40,- Kč/m2

• záměr směny a směnu pozemků ve vlastnictví města Černovice p. č. 
3271/1 a 3277 v k.ú. Černovice u Tábora za tři části pozemku p. č. 2112 
(nová p. č. dle geometrického plánu: 2112/2, 2112/4 a 2112/5) o výměře 
celkem 2193 m2 v k.ú. Černovice u Tábora se ZD Černovice u Tábora

• koupi pozemku p. č. 118 v k.ú. Dobešov u Černovic za cenu 10.700,- Kč
• převod fi nančních prostředků na sečení a údržbu fotbalového hřiště ve 

výši 75.000,- Kč na účet TJ Sokol Černovice
• pronájem uvolněného bytu v DPS
• pořadí žadatelů pro nabídnutí uvolněných dvou bytů v čp. 740
• proplacení motivačního příspěvku a uzavření smlouvy o zániku před-

kupního práva a práva zpětné koupě k pozemkům p.č. st. 1084 a 2200/3 
v k.ú. Černovice u Tábora (po výstavbě RD na Lokálce)

• poskytnutí dotace na pečovatelskou službu Farní charitě v Kamenici 
nad Lipou na rok 2020 ve výši 30.000,- Kč

• uzavření dodatku č. 2 ke Smlouvě o dílo s fi rmou SPORTOVNÍ POD-
LAHY ZLÍN, s.r.o., na realizaci díla „Běžecká dráha a doskočiště ZŠ 
Černovice – II. etapa“

• uzavření smluv o zřízení věcného břemene č. JH-014330061941/002 a č. 
JH-014330060077/001 s fi rmou E.ON Distribuce, a.s.

• uzavření smlouvy o zřízení služebnosti č. 11010-073143 s fi rmou CE-
TIN a.s.

• uzavření dodatku č. 6 ke smlouvě se ZUŠ Kamenice nad Lipou
• doplnění programu jednání o bod Projednání stížnosti petičního výboru 

na paní Šenoltovou, redakční radu zpravodaje a starostu Jana Brožka 
• rozpočet na rok 2021 za podmínky přidání opravy cesty na Vackově ve 

výši 120.000,- Kč
• dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo s fi rmou SATES Čechy s.r.o.
• poskytnutí bezúročné půjčky 200.000 Kč na dobu 2 let za účelem zlep-

šení nebo zachování služeb pro občany města Černovice fi rmě Česká 
gastronomie s.r.o., za podmínky ručení směnkou

• poskytnutí mimořádné odměny starostovi města Mgr. Janu Brožko-
vi ve výši jednonásobku měsíční odměny starosty, za mimořádné úsilí 
a osobní nasazení při zajišťování průběhu stěžejních investičních akcí 
města: dokončení rekonstrukce Mariánského náměstí včetně pořízení 
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nové kašny, rekonstrukce sokolovny ve spolupráci s TJ Sokol Černovi-
ce, výstavba nových odborných učeben v ZŠ

zastupitelstvo souhlasilo:
• s podáním žádosti o dotaci na obnovu ulice Nádražní
• s prodejem ojetého automobilu VW Ttransporter, reg. zn. PED-78-90, 

obálkovou metodou nejvyšší nabídce
• s podáním žádosti o pronájem pozemku číslo 129/2 v k.ú. Černovice 

u Tábora

zastupitelstvo pověřilo starostu:
• poptávkou projektové dokumentace na zasíťování pozemků číslo 2112/5, 

2112/4 a souvisejících v k.ú. Černovice u Tábora

zastupitelstvo jmenovalo:
• jako zástupce města Černovice ve společnosti Sompo, a.s., starostu měs-

ta Mgr. Jana Brožka 

zastupitelstvo doporučilo:
• starostovi města jmenovat jako zástupce zřizovatele ve Školské radě při 

ZŠ a MŠ Černovice Mgr. Jarmilu Kořínkovou a pana Jaroslava Řeháč-
ka 

zastupitelstvo nesouhlasilo:
• s peticí proti odvolání Mgr. Roberta Štefánka z funkce ředitele ZŠ a MŠ 

Černovice a vzalo tuto petici na vědomí
• s požadavkem petičního výboru, aby starosta města Černovice Jan Bro-

žek uhradil náklady spojené s tiskem zpravodaje 

zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• informaci starosty o vypsání výběrového řízení (na místo ředitelky/ře-

ditele ZŠ a MŠ Černovice)
• návrh rozpočtu na rok 2021
• informace o postupu rekonstrukce sokolovny
• rozpočtová opatření č. 18 - 34
• stížnost na redakční radu Černovického zpravodaje od petičního výbo-

ru a považovalo ji za neodůvodněnou
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• stížnost na Václavu Šenoltovou – nedodržování tiskového zákona od petič-
ního výboru a nesouhlasilo s tím, že došlo k porušení tiskového zákona

• zprávu starosty o ukončení rekonstrukce náměstí

zastupitelstvo revokovalo své usnesení č. 112 ze dne 29. 9. 2020 tak, že 
usnesení zní: „Zastupitelstvo města Černovice schvaluje prodej můstku 
k domu čp. 145 z ulice Na Potoce XXXX, za cenu 15.000,- Kč.“

Do úplného znění zápisů ze zasedání zastupitelstva mohou u MěÚ Čer-
novice nahlédnout občané starší 18 let s trvalým pobytem ve městě Čer-
novice, dále fyzické osoby starší 18 let vlastnící nemovitost na území měs-
ta Černovice, a rovněž cizí státní občané starší 18 let s trvalým pobytem 
ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní smlouva, kterou je 
Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

Stavební činnosti města v roce 2020 a 2021

V uplynulém roce jsme nezaháleli, investice v našem městě běžely na-
plno. Protože do většiny staveb se nedostanete, můžete pár obrázků vidět 
alespoň tady ve zpravodaji. Není to všechno, co jsme dělali, děláme, nebo 
budeme dělat. Jenže všechno by se nám do zpravodaje ani nevešlo, takže 
si na další věci počkejte do dalšího vydání zpravodaje. 

Mariánské náměstí
Ještě jednou se ale vrátím k náměstí – rekonstrukce náměstí je u kon-

ce, a i když budeme řešit ještě nějaké drobné detaily, považuji ji za poda-
řenou. Podobně rozsáhlé rekonstrukce náměstí jsou výjimečné i v celore-
publikovém měřítku, a město Černovice se s rekonstrukcí náměstí bude 
ucházet o ocenění v rámci soutěže Stavba roku. 

Celková cena, kterou zaplatilo město fi rmě SATES ČECHY s.r.o., byla 
46.229.153,- Kč včetně DPH. Další peníze stál projekt, kašna, dozor, arche-
ologové a další dodavatelé. Na poměry našeho města je to obrovská částka, 
ale nelitujme jí. Všechno, co jsme na náměstí udělali, bude zdobit naše měs-
to desítky, pravděpodobně i stovky let. Jednou třeba budete vyprávět vnou-
čatům nad starými fotografi emi, že jste byli u toho, když se stavěla kašna. 



7

Sokolovna
Druhý nejsledovanější projekt v našem městě je těsně před dokončením. 

Ministerstvo školství naštěstí změnilo celkové podmínky dotačního pro-
gramu, a tak nad námi nevisí Damoklův meč nutného dokončení do 31. 
12. 2020 (nový termín ministerstvo stanovilo na 30. 6. 2021). Téměř by-
chom stavbu stihli, ale jen téměř. Hrubé práce jsou rozhodně za námi a do 
masopustu bychom mohli mít v ruce klíčky od hotové stavby, připravené 
k provozování. 

Pohled do sálu sokolovny z balkonu

Oživování kotelny (ta je celkem překvapivě na půdě). Plynové kotle vyhří-
vají sokolovnu už od 17. 12. 2020. 
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Náklady ještě nemůžeme brát za ukončené, ale doufám, že nakonec ne-
překročí 60 milionů Kč. 

Pohled do vstupní chodby – napravo vstup do sálu, vlevo bývalá hospo-
da. 

Venkovní terasa bude dostupná ze zahrady, ale i ze sálu. 
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Odborné učebny v ZŠ
Odborné učebny dále buduje ve škole fi rma Status stavební a.s. Drob-

nější práce už jsou hotové (nově budou ve škole k dispozici i bezbariéro-
vé toalety, v loňském roce se také dokončily základy pro výtah), jiné jsou 
vyřešené z velké části. 

I když u školy nejde o rekonstrukci takového rozsahu, jako u náměstí 
nebo sokolovny, přesto jsme stavebně zasáhli do mnoha věcí. Škola byla 

Pohled do sálu sokolovny.

Přísálí sokolovny je v podstatě hotové – v otvorech na stropě budou ještě 
osazeny reproduktory. 
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postavena v padesátých letech a skutečně mimořádně kvalitně – na stavbě 
jsme se o tom přesvědčili mnohokrát. Ovšem za těch 70 let, co tu stojí, se 
mnohé změnilo, proto i během stavby řešíme údržbu nebo úpravy, které 
trochu více odpovídají roku 2020. 

Tady mluvím zejména o opravě střechy, věc, na kterou se město chys-
talo dlouhé roky. 

S touto prací bylo spojené také náročné sundání FVE panelů a jejich 
uschování na půdě, před jarem se pak panely zpět na střechu vrátí. 

Jsem rád, že se vždy podařilo v zastupitelstvu prosadit dobrá a kvalit-
ní řešení, i když jsou někdy dražší. Že nejde o malé částky, můžeme vi-
dět například na tom, že jen za demontáž a zpětnou montáž panelů za-
platí město cca 950 tisíc Kč, oprava střechy (mimo dotaci) je přibližně za 
2 miliony Kč včetně DPH. 

A co vznikne? Z fotografi í toho ještě mnoho neuvidíte, to zásadní se 
nyní děje pod střechou. Ale už je hotové schodiště do 3. patra, které nava-
zuje na původní schody. 

Současně s přestavbou půdy probíhá i trochu vynucená úprava zázemí 
školy, konkrétně skladů kuchyně. Ty byly dříve dimenzované na celoroč-
ní zásoby, ty už dnes zapotřebí nejsou, a proto jsme se rozhodli přesunout 
do těchto míst také technologii fotovoltaických elektráren, a při tom udě-
lat úpravu spíží a skladů kuchyně. Toto řešení bude pro všechny lepší – ke 

Vybouraný strop mezi 2. a 3. podlažím – fotografi e je z letních prázdnin, 
dnes už je na místě nové schodiště (zatím zakryté, aby se oddělila stavba 
od školy a nemohlo dojít ke zranění dětí). 
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střídačům FVE se dostaneme bez potíží zvláštním vchodem, aniž by se 
muselo přes školu, a ve skladech se udělaly generální úpravy elektřiny. 

Konkrétně rozvody elektřiny a datových sítí již v naší škole potřebují re-
vizi celkově, doufám, že se podaří zajistit peníze i na tuto investici. Stejně 
tak nás pálí čím dál akutnější stav kotelny – v dohledné době bude muset 
město investovat dalších několik milionů Kč do výměny kotlů. 

Takto jsou dnes uloženy FVE panely – v konstrukci z OSB desek, abychom 
techniku za několik milionů Kč během stavby nezničili. 

Takto vypadá místo, kde budou již za půl roku tři nové, moderní učeb-
ny. Jedna bude zaměřena na biologii a ekologii, další na technické obory 
a třetí z nich bude pravděpodobně univerzální učebnou. Na fotografi i je 
vidět prostor, kde dříve byly pod střechou klubovny (a ještě předtím byt). 
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Sociální bydlení v bývalém lihovaru
Jednou z menších akcí našeho města je stavba 4 bytových jednotek v bý-

valém lihovaru. Tuto stavbu realizuje 1. Kamenická stavební a obchodní 
a dokončena bude na začátku léta 2021. 

Je to sice menší projekt, ale lihovar byl v minulosti mnohokrát přesta-
vován, takže tady nejvíc platí pravidlo, že jak kopnete do zdi, nestačíte se 
divit. Díkybohu není rozsah stavby tak velký, ale stejně jsme mnoho věcí, 
které jsme chtěli použít, museli zbořit a stavět nanovo. 

Bourací práce už jsou hotové, stavba je pod střechou, během zimy se tak 
práce nemusí zastavit. 

Půdní prostor – zde bude byt 4+1 pro větší rodinu o celkové ploše 71 m2. 

Podřezávání obvodového zdiva během loňského léta.  Jan Brožek
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Ředitel ZŠ a MŠ Černovice,
pan Jaroslav Hubata-Vacek

Protože četná omezení znemožnila v podstatě všem rodičům (ale i zbyt-
ku veřejnosti) seznámit se s panem ředitelem osobně, přinášíme některé 
informace o tom, kdo nyní stojí v čele naší základní a mateřské školy. 

 Dočasně jmenovaným ředitelem, který nastoupil na ředitelské místo 
12. října 2020, je pan Mgr. Jaroslav Hubata-Vacek. 

Pan Mgr. Jaroslav Hubata-Vacek (zcela vlevo) při přebírání bronzové 
medaile Masarykovy univerzity z rukou rektora. 
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Je absolventem Filozofi cké fakulty Masarykovy univerzity v Brně, kde 
vystudoval obor čeština-francouzština. Studium dokončil v roce 1991. 

Po studiích pracoval jako učitel a to až do roku 1999. Má za sebou zku-
šenosti s výukou na bilingvním gymnáziu (v letech 1993–1995 v Brně 
a Olomouci), ale také velké zkušenosti ze zahraničí – v letech 1991 – 
1993 působil jako lektor českého jazyka a reálií na Université Paul Valéry, 
Montpellier, a v letech 1995 – 1999 pak stejné předměty vyučoval dokon-
ce na Université Paris IV – Sorbonne. 

V roce 1999 se stal ředitelem Česko-francouzské obchodní komory, or-
ganizace, která má na starosti rozvoj česko-francouzské obchodní ko-
munity. Tuto organizaci vedl 20 let. Za jeho působení se více než zdvoj-
násobil počet jejích členů a stala se 20. největší francouzskou obchodní 
komorou na světě z celkem 110 existujících. 

V roce 1999 z tohoto postu odešel a věnoval se rozvoji svého rodinného 
statku v nedalekém Myslově. 

Je ženatý, má dvě dospělé děti, k jeho zájmům patří kultura a sport. 
I když v naší ZŠ a MŠ nastoupil do rozhodně nesnadných podmínek, 

podařilo se mu ve velmi krátkém čase výrazně vylepšit podmínky di-
stanční výuky a celkově zajistit chod školy. 

Přestože je nyní jmenován v souladu se zákonem jen dočasným ředite-
lem, má pan Hubata-Vacek zájem v naší škole působit dlouhodobě jako 
řádně jmenovaný ředitel, který projde výběrovým řízením. To bude ukon-
čeno 21. ledna 2021. 

Nezbývá než si přát, aby vedení školy (ať už v této pozici bude kdokoli) 
dobře zvládlo všechny výzvy, které na ně v naší škole čekají. 

Jan Brožek

Citát
„Upřímnost vám nepřinese mnoho přátel, ale zato vám přinese

ty správné.“
John Lennon



15

Statistika 2020

Černovice + místní části 1740 obyvatel Svatava 55
Z toho Černovice 1396 Střítež 10
Dobešov 120 Rytov 23
Benešov 69 Vackov 19
Vlkosovice 41 Panské Mlýny 7

Přilásilo se k TP 56 Odhlásilo se z TP 28

Narodilo se 18 dětí Zemřelo 21 obyvatel

V matričním obvodu se uskutečnilo 37 sňatků. 
J. Holkupová, matrika

Zprávičky z mateřské školičky

Advent ve školce
Vánoce ve školce pro děti začí-

nají společným ozdobením vánoč-
ního stromečku vlastnoručně vy-
robenými ozdobami. Letos jsme 
vyráběli ozdoby z přírodních ma-
teriálů, a jak se nám to povedlo, 
mohli rodiče obdivovat při přícho-
du do školky.

Ještě než jsme se pustili naplno 
do dalších vánočních příprav, na-
vštívil nás v pátek 4. prosince ve 
školce Mikuláš s čertem a andě-
lem. Některé děti napomenul, ale 
většinu pochválil. Zlobidla slíbila, 
že zlobit nebudou a každý Mikulá-
šovi zazpíval písničku nebo odříkal 
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básničku. Děti ze 3. třídy Mikuláši, čertu a andělu zazpívaly a zatancova-
ly a za odměnu všechny děti dostaly balíček se sladkostmi a ovocem.

Těšení na Ježíška jsme si krátili vyráběním různých vánočních dekorací, 
svícínků, přáníček, výzdobou tříd a samozřejmě nemohlo chybět pečení. 
Školkou se linula vůně vanilky, skořice, perníkového koření. Děti z 1. třídy 
zkoušely péct linecké cukroví a perníčky, děti z 2. třídy šlehačkové cukroví 
a předškoláci napekly vanilkové rohlíčky a vyzkoušely si i zdobení perníč-
ků. Dětem se cukroví moc povedlo a společně jej vzaly útokem na Vánoč-
ní besídce 18. prosince. Děti netrpělivě čekaly, zda jim Ježíšek do školky 
přinese nějaké nové dárky. Čekání jsme si zpříjemnili povídáním o vánoč-
ních zvycích, pouštěním lodiček a zpíváním koled. Děti ze 3. třídy zahrá-
ly mladším kamarádům Vánoční pohádku a pak už všichni s napětím oče-
kávali příchod Ježíška. A dočkali jsme se… Dětem se nové hračky líbily 
a hned vyzkoušely jejich odolnost.

Štěstí, zdraví především a vše dobré v novém roce
přejí děti a zaměstnanci MŠ

Za MŠ Mgr. Kamila Pařízková
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Hospodářský spolek pro Černovice a okolí, 
předchůdce zemědělského družstva – II. část

za první Československé republiky a co bylo dál

Místní předvolební spory shrnul na valné hromadě Hospodářského 
spolku 20. dubna 1919 jednatel Ludvík Heller, tehdy odborný učitel na 
měšťance: „Je po válce, ale bojovnost nezanikla, ba z front přenesena do 
vnitrozemí a proti zemědělcům organisují se celé strany. Pracuje se pro 
socialismus, komunismus i bolševismus zbraněmi lidí fanatických = lží, 
utrháním a rozdělováním agrárníků na sedláky a chalupníky, na zbožné 
a bezbožné. A naši lidi jsou zaslepení. Jsou členy hospodář. spolku, žáda-
jí od spolku pro své hospodářství výhody, ale se zemědělci se nesdružu-
jí, ale utíkají pod záminkou ochrany náboženství nebo osobního sobectví 
k jiným stranám. … Nejsem proti stranám, ale na našem venkově všechno 
rozvrstvení lidu způsobí jen nevraživost a boj jedněch proti druhým. Nová 
představenstva obecní – myslím – že z toho stranictví lepší nevzejdou.“ 

Zákon dal roku 1920 popud k založení Lidové školy hospodářské při 
měšťance, měly být otevřeny hned tři třídy po sedmdesáti žácích. Kurz 
pro učitele absolvoval v Táboře František Puchner. Škola byla skutečně 
otevřena za ředitelování Ludvíka Hellera 1. listopadu, zapsalo se 89 žáků, 
dokončilo ji 66. Vyučování teorie končilo v březnu, praxe pokračovala 
do srpna. Učili Puchner, Šindelář, Košková a MUDr. Krajc. Dovršila se 
tak mnohaletá snaha Hospodářského spolku. Naproti tomu se nepodařilo 
založit vlastní hospodářské družstvo, ale členové spolku začali postupně 
přecházet k fi liálce Kamenického hospodářského družstva. V srpnu jich 
bylo 44 hlavně z okolních vsí a úřadovna i skladiště byly v krámu pana 
Křížka. Družstvo vykupovalo od místních obilí a brambory za hotové pe-
níze, prodávalo zemědělské potřeby a sjednávalo pojištění. Současně se 
1. září úspěšně pokusil starosta Bednář vymoci vysoké nájemné za spol-
kovou místnost v radnici, kterou dosud užíval spolek zdarma. 

Nástupcem Ludvíka Hellera v jednatelství Hospodářského spolku se 
v roce 1921 na dalších víc jak 20 let stal učitel František Puchner. (Heller 
byl jmenován okresním inspektorem v Ledči nad Sázavou a odstěhoval 
se.) Výbor v září rozhodl za družstvo, aby se neprodané přebytky postou-
pily místním obchodníkům, mimojiné šlo o 3 páry bot a 16 kg cukroví. 
A schválil poslední počin bývalého jednatele, ředitele Lidové školy hos-
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podářské i starosty města v jedné osobě, který zajistil škole pokusné po-
zemky za hřbitovem, patřící Amaliinu ústavu a pronajaté dosud J. Win-
ternitzovi. Hnojit se bude ze školní žumpy a pole sám na zimu zorá nový 
starosta i předseda spolku Jan Hrdlička. Spolek dál zajišťoval společné 
objednávky zemědělských potřeb, přestože souběžně v obci tuto činnost 
nabízela dvě družstva – kromě kamenické pobočky (která ovšem během 
roku zanikla) i Melzochovo.

Z podací knihy (viz I. část článku) lze vysledovat zvlášť složitou rekla-
maci na pomezí let 1921/22. Cukrovar v Ruzyni ukončil 20. února 1922 
uznáním chyby a zaplacením odškodného spor o kvalitu dodané melasy. 
15. prosince předchozího roku zjevně ústředí hospodářských družstev Cen-
trokooperativ žádalo po zdejším Hospodářském spolku, aby zaslal sudy na 
10 tisíc kilogramů melasy a zálohu 9 a půl tisíce Kč. Na Štědrý den mi-
nisterstvo zemědělství v Praze zamítlo zlevněnou dopravu téhož. Cukro-
var v Ruzyni 28.12.1921 zaslal ložní list. Moravská agrární a průmyslo-
vá banka v Praze poslala 12. ledna 1922 fakturu na 9451,03 Kč za 39 sudů 
melasy. Zásilka mezitím došla do Včelničky místo do Černovic. Po něko-
lika dopisech mezi Centrokooperativem a zdejším spolkem (15. 1., 21. 1., 
26. 1.) žádá 28. ledna Hugo ze Strassernů, s.r.o. cukrovar v Ruzyni o zaslá-
ní originálu nákladního listu, aby se přesvědčil, kdo vlastně mylnou stani-
ci v něm uvedl. List vrací 1. února a poukazuje 236,70 Kč. Od Hospodář-
sko-chemického ústavu výzkumného zemské střední školy v Táboře zaslán 
4. února rozbor, že melasa obsahuje jen 31 % cukru. Téhož dne píše jednatel 
doporučeně cukrovaru: „Jak patrno…neobsahuje od Vás koupená melasa 
51 % cukru…proto zdvořile žádáme za vyrovnání diference. Ministerstvo 
zemědělství 7. února píše, že postoupilo Centrokooperativu v Praze (dále 
jen CK) stížnost, atd. Téhož dne CK oznamuje, že cukrovaru do Ruzýně 
(dále jen CR) zaslán byl rozbor melasy a oznámeno, že celá záležitost po-
stoupena bude našemu právnímu zástupci. CR odpovídá 8. 2. na dopis ze 
4. 2. Namítá, že pro účtování platí tovární rozbor, který dle přiloženého 
opisu vykazoval 51,5 %. Neuznává anylysu naši, poněvadž vzorek nebral 
se za přítomnosti jejich. Téhož dne odeslána odpověď cukrovaru k dopisu 
ze 6. 2.: Oznámeno, otevřeny 3 sudy, melasa stejná, řídká, porovnána s me-
lasou pana nájemce (míněno zdejšího velkostatku), vzaty vzorky za pří-
tomnosti svědků a sepsán o jednání protokol. Změřili jsme cukernatost sa-
charometrem, málo přes 30 ukazoval. Vzorek zaslán do Tábora. Z rozboru 
dozvídáme se, že melasa byla pravděpodobně zředěna vodou! Vodu nemu-
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síme kupovat a ještě od ní platit drahé dovozné. Nevyrovnáte-li se po dob-
rém, budeme nuceni uveřejnit vše v časopisech a celou zál.(ežitost) předá-
me práv.(nímu) zástupci. CR nabízí 14. 2. částku 1500 Kč jako vyrovnání 
a žádá za souhlas, jsme-li s částkou spokojeni. Oznámeno mu 15. února, 
že jsme se ochotni vyrovnat, ale… Žádáme obnos 1888,48 Kč. Částka byla 
cukrovarem zaslána poštovní spořitelnou, spolek zaplatil 2 Kč poštovného. 
Podobnou reklamační bitvu svedl jednatel Puchner na podzim roku 1923 
s Hospodářskou společností pro prodej strojů a umělých hnojiv v Táboře 
o zásilku superfosfátu. Získal ze 12 tisíc zpět 340 Kč.

V Černovicích byla postavena váha pro dobytek na náměstí proti faře 
roku 1924 a prvním vážným byl kostelník. Prameny se různí v datu, moh-
lo to být i o rok dříve. Postavení váhy navrhl ve výborové schůzi Hospo-
dářského spolku už 10. března 1923 nájemce dvora Pospíšil, tehdy také 
doporučil, aby se zřídila sušárna brambor v lihovaru nad kotelnou.

Valná hromada Hospodářského spolku 2. srpna 1925 ukončila půlroč-
ní snahu výboru zřídit v městě družstevní mlékárnu. Důvodem byl malý 
počet dojnic. Předtím spolek obeslal starosty všech v úvahu připadajících 
obcí, někteří neodpověděli, jiní odmítli a výsledek byl neuspokojivý. Ne-
namáhali se odpovědět z Vintířova a Dobré Vody (odtud pocházel přední 
zemědělský a politický představitel své doby František Zíka, který sám 
radil připojit se k táborské mlékárně), ze Stříteže, Vlkosovic, Věžné, Bo-
řetína a Mnichu. Odmítli z Bezděčína, Sudkova Dolu, Lidmaně, Vlčevsi, 
Svatavy, Moudrova, Lidmaňky. Počty přihlášených dojnic byly následují-
cí: Mlýny 102, Křeč 54, Hojovice 55, Benešov 33, Chválkov 50, Dobešov 
95. Bez Černovic tedy asi 400 krav. Projeveného zájmu se chopila Parní 
mlékárna J. Brunner a spol. Jindřichův Hradec a v prosinci nabídla zří-
zení sběrny, neboť v létě otevřela mlékárnu v Nové Včelnici. Mlékárnu 
si zřídili bratři Brunnerovi v Nádražní ulici následující rok. Celou dobu 
osobně navštěvovali město i okolní vesnice, například od pátku do neděle 
18. dubna 1926 se setkávali s rolníky v 8 obcích. Vysvětlovali, rozdáva-
li plakáty, zakoupili pozemek a stavěli. Další rok z ní udělali jednu z pěti 
poboček své první sýrárny v Jarošově nad Nežárkou, která se proslavila 
výrobou romadůru. 

Konečně se našel nový pokladník, stal se jím Jan Strnad.
Spolek pak svolal valnou hromadu až po čtyřech letech na 23. června 

1929 o 10. hodině dopolední. Bylo nutné zvolit nového předsedu, neboť 
důchodní se chystal na odpočinek do Mnichovic. Zvolen byl řídící uči-
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tel Čeněk Hrdlička a spolek vedl do smrti skoro 10 let, místopředsedou 
se stal účetní statku Stanislav Lidmaňský, jednatel a pokladník pokračo-
vali. Hrdlička byl pokřtěný jako Vincenc 10.7.1867 a zřejmě se na penzi 
vrátil na rodný statek č. 85 po celoživotní učitelské kariéře mj. v Maršo-
vě, Ledči, Lidmani, Merklíně. V rodné obci učil jen v roce 1889/90. Spo-
lek vstoupil do obnoveného Kamenického družstva pěti podíly. V uply-
nulém období se podařilo opatřit konečně dva spolehlivé plemenné býky, 
nevyhovujícího prodělečného prodali se ztrátou řezníku Lašovi. Nevoli 
u části členů výboru vyvolal nákup celkem čtyř secích strojů, dotovaný 
ústřední zemědělskou radou, protože vždy těsně prohrála nabídka míst-
ního strojníka Rudolfa Melichara. Nový výbor, podle pověstného čerstvě 
metoucího koštěte, začal dělat pořádek. Vymáhal splacení dluhů členů po-
mocí advokáta, nepoučitelné vyloučil. Snažil se soustředit na jedno mís-
to a zinventarizovat majetek, požádal obec o rozšíření vchodu do skla-
diště v Obecním domě. Důsledně trval na půjčování strojů jen platícím 
členům. Také vlivem krize pomalu upouštěl od společných objednávek, 
členy i starost přenechával místní fi liálce Hospodářského družstva v Ka-
menici nad Lipou. 

Snaha o pořádek vyvrcholila roku 1934 stavbou skladiště pro hospo-
dářské stroje. Koupeno bylo 80 čtverečních metrů od obce „za p. Vese-
lým na Pršíně na jamách“. Půdorys měl být 7x11,5 metru, zdivo do výšky 
2,60 metru, šoupací vrata široká 3 a půl metru. Vyzváni stavitelé Petr 
a Pelikán k podání nabídky. Petr licitoval z 10 a půl tisíce až na 6 ti-
síc Kč s tím, že si sežene subvenci, Pelikán slevil z 9 a půl na 8 tisíc Kč. 
Petr se navíc zavázal převzít na protiúčet dřevo, které neuváženě předem 
koupil člen výboru zámečník Tetiva. Jelikož se čas stavby asi protáhne 
(vyřizování povolení a subvence), vyjednal výbor dočasné uskladnění 
strojů ve dvoře velkostatku. Nemohlo se uskutečnit a proto byly ulože-
ny na děkanství, pojištěny a budou opraveny a natřeny. Neboť se půjčo-
valy i nečlenům, budou tito zpětně pokutováni zvýšenou sazbou. Tepr-
ve za rok, v květnu 1935, došlo zamítnutí stavby od obce. Také zednický 
mistr Petr se zdráhal stavbu za sjednanou cenu provést, neb ani nepodal 
žádost o subvenci a požadoval původní částku přes 10 tisíc, kterou výbor 
usmlouval na 7 a půl tisíce Kč. Po dalších komplikacích bylo skladiště na 
podzim 1936 postaveno a převzato a půjčovatelem strojů určen pan Ve-
selý. Dodělávky čekaly ještě až na prosinec 1937, kdy výbor doplatil. Na 
výborové schůzi 5. března 1939 „Usneseno, že p. Jakub Kvapil a St. Dlou-
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hý zjistí ve skladišti, které zednické práce nebyly dokončeny, a projedna-
jí tuto záležitost s p. stavitelem Jos. Petrem, aby vše dokončil, jelikož mu 
bylo řádně zaplaceno.“ (Budova dosud stojí za kapličkou sv. Anny, nedáv-
no přestavěna a opravena.) 

19. března 1939 po okupaci německou armádou se uskutečnila plánova-
ná valná hromada Hospodářského spolku v hostinci Obecního domu. Jeli-
kož byl po smrti předseda Čeněk Hromadník (zemřel 5. září 1938) a mís-
topředseda Stanislav Lidmaňský byl přeložen do Lesonic na Moravě, řídil 
ji pokladník Jan Strnad. Byl zvolen výbor, ale zápisová kniha nepokračo-
vala. Přiložen je v ní zápis ze 3. dubna 1945 ze kterého je patrné, že spolek 
byl zrušen 12. října 1943, ale dál se půjčovaly stroje, které byly poslední 
valnou hromadou svěřeny do správy i k opravám Františku Šuchmanovi. 
Zápis byl podepsán „Petrů“ a přitištěna dvě dvojjazyčná razítka: Míst-
ní spolek zemědělství a lesnictví Černovice u Táb. Pol.(itický) okres Pel-
hřimov. V knize je ještě jiným rukopisem poslední zápis 15. dubna 1945, 
jímž přejímá veškerý majetek od Hospodářského spolku Strojní sdružení 
„za přítomnosti podepsaných“. Podpisy však chybějí. Movitosti i nemovi-
tosti předával Jan Strnad.

Co se stalo s majetkem už dál žádné doklady neuvádějí. Můžeme se 
jen domnívat, že vplynul do strojního družstva, ustaveného roku 1946 
Družstevním lihovarem. A 6. srpna 1949 se v Černovicích vytvořil pří-
pravný výbor Jednotného zemědělského družstva (JZD), předsedou byl 
František Petrů. Členy se stalo několik drobných zemědělců a několik ne-
zemědělců, většinou členů KSČ. Povinně podle vládního usnesení byli 
zařazeni členové všech zemědělských sdružení v obci, tedy družstevního 
lihovaru, strojírenského družstva, melioračního spolku z let 1926–1928 
a předválečného hospodářského spolku. Tito zařazení okamžitě vystoupi-
li a tak bylo 5. listopadu ustaveno takzvané „otrubové“ družstvo. Převzalo 
majetek strojního družstva a budovu hospodářského spolku za Pršínem. 
Dostalo do vínku znárodněnou bývalou církevní půdu nad Dobešovem 
u rytovské silnice. Členové postavili drubežárnu pro tisíc kusů u bývalé 
šindelky na polích Aloise Pravdy. V březnu 1950 byl zvolen řádný výbor, 
ještě toho roku se ale družstvo rozpadlo. Uvnitř obce bylo 28. listopadu 
1950 založeno JZD Rudá záře, které zahrnovalo jen části Stružky, Ry-
tov a Vackov. Předsedou se stal František Dvořák ze Stružek. A nakonec 
15. července 1957 ohlásil okresní národní výbor, že ve všech obcích okre-
su jsou již JZD ustavena a vyslal do Černovic skupinu agitátorů. 30. čer-
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vence po dramatickém přesvědčování a vynuceném podepsání bylo zalo-
ženo Jednotné zemědělské družstvo (JZD) Černovice. Předsedou se stal 
Antonín Hrdlička, členy představenstva Rudolf Houser, František Dolej-
ší, Ladislav Buřič, František a Oldřich Matiáškovi. V září se rozorávaly 
meze. Během doby se okolní družstva různě slučovala, až konečně v roce 
1975 všechna vplynula do černovického. 

Jiří Turek

Městská knihovna Černovice

Pro dospělé
Javořická V. – Modré zvonky
Halík T. – Čas prázdných kostelů
Katalpa J. – Zuzanin dech
Pittnerová V. – Vesnické povídky
Rauer V. – Na seně
Pittnerová V. – Nepřízeň osudu
See L. – Čajová dívka z Kolibříkové ulice
Žemlička J. – Konec Přemyslovců
Neubauerová M. – Čarodějnické procesy na Jesenicku
Perkins O. – Čtení mraků
Hanišová V. – Dlouhá trať
Doležal M. – Do posledních sil
Fry S. – Hrdinové
Vávra D., Strejček A. – Hrejme dále…
König J. – Chata 1879
Vassalli S. – Chiméra
Fanta J. – Osudy
Phillipsová M. – Krize středního věku
Zieglerová M. - Les nemlčí
Egerová E. E. – Máme na vybranou
Vondruška V. – Manželské zrcadlo
Řehořová M. – Mariánský sloup
Šporcl P. – Můj život (nejen) s houslemi
Voldán P. – Na vlnách s Petrem Voldánem
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Rylski E. – Podmínka
Sanajev P. – Pochovejte mě pod podlahu
Langerová J. – Pouť svatou zemí
Schmid U. – Poznáte ptáky našich zahrad?
Sheldrake M. – Propletený život
Padevět J. – Republika
Ryan Ch. – Rudý úder
Hawes J. – Stručné německé dějiny
Nesměrák M. – V obležení
Mach J. – Zmizelé Orlické hory
Kepler L. – Zrcadlový muž
Martincová M. – Život v proměnách

Pro děti
Davies K. – Hravý atlas
Stevenson R. L. – Ostrov pokladů

Tip na knihu

V této době online školní výuky, prá-
ce a dlouhých zimních večerů, bychom 
si měli udělat čas na četbu. Oživit si škol-
ní vzpomínky a společně s dětmi přečíst 
knihu Eduarda Petišky Staré řecké báje 
a pověsti. Jistě jsou všem známé pověsti 
O Trojské válce, O zlatém rounu, Odys-
seovy cesty. Ale jsou i jiné, méně známé 
– Erós a Psýché, Založení Théb, Faethón, 
Orestes apod. A myslím si, že podrobnos-
ti a okolnosti těchto příběhů nám již dáv-
no „vypadly z paměti“. Je hezké přečíst si 
společně s dětmi alespoň některé z nich. 
Bude to pro ně základ jejich vzdělání, popř. příprava pro povinnou četbu.

Petiška popisuje pověsti poutavě a srozumitelně, vždyť je známým au-
torem dětských knih. J. Fauová
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 29.

Restaurace uzavřená z nařízení vlády v důsledku coronavirové epidemie.
A co když vláda odvolána nebude?

Jan Podhola
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MAS Via rustica z.s. vás zve ke spolupráci při 
přípravě Strategie Komunitně vedeného místního 

rozvoje pro období 2021–2027

Počínaje rokem 2021 začíná další programové období, v němž budou 
mít místní akční skupiny opět možnost rozhodovat o rozdělování části do-
tačních prostředků na realizaci projektů v území jejich působnosti. 

Jednou z podmínek pro získání dotačních prostředků pro území MAS 
je zpracování Strategie Komunitně vedeného místního rozvoje pro období 
2021–2027. V současné době shromažďujeme analytické podklady a při-
pravujeme tzv. koncepční část strategie. 

Tímto Vás zveme ke spolupráci v rámci neformálních pracovních sku-
pin zaměřených na různá témata, kterými se chceme v rámci přípravy 
strategie zabývat – rozvoj obcí, životní prostředí, zemědělské a nezemě-
dělské podnikání, vzdělávání, sociální a zdravotní sféra, kultura, sport 
a volný čas …

Zajímá Vás rozvoj našeho regionu a máte zájem zapojit se s námi do pří-
pravy na příští programové období? Chcete nám sdělit Vaše záměry, ná-
pady a připomínky? Neváhejte se na nás prosím obrátit na tel.:
+420 731 112 560 nebo e-mailu: info@viarustica.cz.

Via rustica z.s.
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Odpadová revoluce v Černovicích začíná
– barevné popelnice do (skoro) každého domu. 

Systém door to door, neboli D2D. 
V letošním roce nás čeká naprosto zásadní změna v odpadech. Všich-

ni, kdo jsou v odpadech nějak aktivní – v našich podmínkách tedy DSO 
Sompo a Sompo a.s. se na změnu připravovali už několik let. V roce 2020 
DSO Sompo nakoupilo 27.000 popelnic, aby mohlo zahájit největší změnu 
ve svážení odpadů na svém území za dlouhé roky. 

Co se změní a od kdy?
Svozová společnost Sompo a.s. od 1. dubna 2021 přestane svážet od-

pad z černých popelnic každý týden, a nově bude jezdit 1x za 14 dní. 
Tato změna bude mít dopad naprosto na všechny, je o ní rozhodnuto 

a nelze si „objednat“ nebo „vybrat“, že chcete dále mít sváženy popelnice 
jako dosud jednou týdně. Změna se týká celého Sompa, tedy všech 117 
obcí, které jsou akcionářem Sompo a.s. (jde o téměř všechny obce okre-
su Pelhřimov, s výjimkou: Pelhřimova, Kamenice nad Lipou, Včelničky 
a Bohdalína). Také proto si nemůže vybírat nikdo – systém se musí naplá-
novat jednotně. Pokud by ten chtěl jednou týdně a jiný jednou za 14 dní, 
systém by nešel naplánovat. 

Zároveň se zvýší frekvence svozu tříděných odpadů, konkrétně plas-
tu, papíru a nově také bioodpadu. Tyto odpady budou sváženy přibližně 
1x měsíčně každý, a to podle harmonogramu, který domácnosti dostanou 
v průběhu února či března. 

Proč se něco takového děje?
Protože stát stanovil (a je to rozumné) daleko vyšší ceny za uložení od-

padu na skládky. To, co je dnes v černé (nebo plechové) popelnici – rozu-
mějte obecně netříděný odpad, odborně pak SKO, neboli směsný komu-
nální odpad, jde přímo na skládku. Netřídí se. A to je už dnes dražší než 
kdy dřív, a hlavně to stále dražší bude. 

Dříve se za to platilo státu 500 Kč / tunu, část z toho šla do rozpočtu 
obce, na jejímž území skládka leží. Ale dnes už je výše poplatku 800 Kč, 
za dva roky to už bude 1000 Kč a v roce 2029 to bude 1850 Kč/tunu! Po-
kud bychom něco se svým systémem neudělali, každý rok by město mu-
selo vybrat mnohem více než dnes. 
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Rozumnou cestou je daleko více třídit. Jenže limity kontejnerů už jsou 
dosaženy. Nemáme je kam přidávat a čím víc jich dáte k sobě, tím oškli-
věji vypadají. 

Co nám pomůže lépe třídit? 
Mimo to, že pokud nebudete třídit, tak se do popelnice prostě nevejde-

te, můžete si od města Černovice pronajmout plastové popelnice o objemu 
240 l na plast, papír a bioodpad. Jaká je výhoda? Sompo a.s. odveze plasty, 
papíry nebo bioodpad přímo od vašich dveří. 

Není cena za odpad v Černovicích příliš vysoká? Platíme 800 Kč!
Těžko soudit, jestli je cena za odpad vysoká, nebo není. Výši poplatku 

za odpad stanovilo zastupitelstvo 11. 12. 2019 a stanovilo ji na 800 Kč, 
ovšem tento poplatek má zásadní výjimky – a to děti do 18 let. Výjimek 
je více, od poplatků je také osvobozena každá osoba nad 70 let, žijící 
v jednočlenné domácnosti, držitelé ZTP, či členové výjezdové jednotky 
SDH. 

Zdražení poplatků je jistě nepopulární krok, jenže odpady se samy ne-
zaplatí. Stanovením neobvyklé výjimky chce zastupitelstvo pomoci rodi-
nám s dětmi, protože zásadním problémem našeho města je demografi e – 
v poměru ke starším občanům máme málo dětí. 

Pro srovnání – Kamenice nad Lipou má dnes cenu 750 Kč/ každého 
občana. Bez výjimky.

 

Termíny pro vydávání nových popelnic občanům
města Černovice v objektu LIHOVARU:

SOBOTA ODPOLEDNE
16. 1., 23. 1. a 30. 1.

13:00–15:00
Popelnice jsou těžké, je lépe si pro ně přijet s vozíkem,

ale mají kolečka, je možné je prostě jen odvézt. 

Musím si popelnice vzít? Co když je nechci? 
Popelnice si nemusíte vyzvednout, ale není jich dost pro všechny. Při 

výpočtech jsme počítali s tím, že si je část občanů nevezme, takže jich 
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i máme nakoupených méně. Negarantuji vám, že se na vás dostane – 
kdo dřív přijde, ten dřív mele. 

Pokud si je nevyzvednete teď, když jsou, a později si to rozmyslíte, je 
možné, že budou znova k dispozici až v roce 2022. 

Popelnice se nakoupily s pomocí dotace, pro celou oblast Sompo a.s., 
není snadné jejich počet navýšit. 

Popelnice budou moje, když si je vyzvednu? 
NE. Popelnice dostanete zapůjčené, cena každé z nich je přibližně 

1000 Kč. Po 5 letech se stanou automaticky vaším majetkem. Protože jsou 
zapůjčené, máte za ně zodpovědnost, nesmíte je prodat nebo zničit. 
Dostanu popelnice zapůjčené zadarmo?

NE, s výpůjčkou je spojený malý poplatek, 50 Kč/popelnici. Je to jen 
na pokrytí administrativních nákladů. 

Kdo všechno si může popelnice od města půjčit?
Každý, kdo má v Černovicích nebo místní části trvalé bydliště v ro-

dinném domě. Pokud jste rekreanti, máte tu chatu, chalupu, můžete se do 
systému zapojit, ale tak, že si popelnici koupíte sami za svoje peníze jinde, 
nebo počkáte, jestli na vás zbyde nějaká nevyzvednutá. 

Opět je to z kapacitních důvodů, v žádosti o dotaci nebylo možné zahrno-
vat rekreanty, majitele nemovitostí, které nejsou určené k trvalému bydlení. 
Jen v Černovicích to jsou stovky nemovitostí. Pokud se systém osvědčí, bude 
později rozšířen o tyto objekty, ale nyní vás budeme muset odmítnout. 

Jak to bude kolem bytovek?
Dávat takto malé popelnice k bytovým domům nedává smysl. U by-

tových domů je v plánu připravit jednotný styl oplocení kontejnerů a po-
pelnic a některé z kontejnerů přesunout právě k bytovým domům. Lze tak 
na některých místech nahradit dnes ještě časté betonové budníky na po-
pelnice jednotným stylem, který bude vypadat trochu kulturněji. 

Pokud bydlíte v bytovém domě, začněte už uvažovat o tom, jak byste 
chtěli odpady řešit přímo u vás. Jste menší bytovka, stačily by vám i 240 l 
popelnice? Nebo by bylo výhodnější mít kontejnery? Nebylo by dobré se 
dohodnout se sousedním domem na společném hnízdě? 

Kdyby nebylo karantény, už by proběhly diskuse mezi městem a obča-
ny z bytových domů, abychom nastavili jednotný styl všude, a měli i pro-
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středí kolem bytovek pěkné. Nebojte se, město vám s tím pomůže – třeba 
projekčně, fi nančně, nebo jen jako moderátor diskuse. 

Co současná kontejnerová hnízda? Zruší se?
NE. Hnízda ponecháme, pořád se vám může stát, že budete mít třídě-

ného odpadu víc, než se vám do popelnice vejde. Pořád bude mnoho lidí, 
kteří budou potřebovat vyhodit tříděný odpad, například právě majitelé 
domů na rekreaci. Někdo si popelnice prostě nevezme, a bude to dál nosit 
do kontejneru – třeba proto, že ho dnes má hned u domu. 

Ale počítáme s tím, že současná hnízda budou zredukována – rádi 
bychom z nich kontejnery ubrali. Bude jich zcela určitě zapotřebí méně. 
Některé kontejnery vyřadíme, ale většinu jich přesuneme jinam – výsled-
kem bude trochu hustší síť, s menšími hnízdy. 

Na druhou stranu, rádi bychom do více kontejnerových hnízd přidali 
nádoby na ne zcela běžný odpad – oleje a textil, někde možná i baterie 
a elektrozařízení. 

Chci popelnici na plast a papír, ale ne na bioodpad. Je to zbytečné.
Není. S bioodpadem je to tak, že potřebujeme dostat bioodpad z čer-

ných popelnic. Ale ta posloupnost je taková, že nejlepší je mít doma 
kompost a v něm bioodpad likvidovat. 

Takto vypadají hnízda na sídlištích například v Židlochovicích. 
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To je totiž naprosto nejefektivnější – nikdo nic nikam nemusí vozit, co doma 
vyprodukujete, to si doma zpracujete. Kompostování je nejlepší volbou. 

Ale pokud nekompostujete, prosím, používejte hnědé popelnice na bi-
oodpad. Bioodpad je těžký, když ho hodí všichni do běžné popelnice, ulo-
ží se na skládku, což stojí peníze – úplně zbytečně. Z hnědé popelnice se 
totiž odveze na kompostárnu a zkompostuje. 

Přestože mám sám doma dva kompostéry, přesto jsem si popelnici na 
bioodpad vzal. V létě se stává, že člověk nemá kam dát posečenou trávu, 
pokud je k tomu počasí, prostě se to nevejde. A 240 litrů už je slušný ob-
jem, který mi někdo odveze přímo od domu. 

Je to už někde vyzkoušené? Není celý systém D2D nějaká hloupost? 
Je to vyzkoušené a funguje to. V řadě obcí a měst tento systém fungu-

je roky a vedl ke snížení množství odpadů, a ve výsledku tak i ke snížení 
ceny za odpady. 

Snížení poplatků vám nechci slibovat, protože, jak jsem již napsal o ně-
kolik odstavců výše, stát výrazně zdražuje poplatky spojené s odpady – 
budeme se tak snažit alespoň udržet cenu na stejné výši. I když by mne 
moc těšilo, pokud bych mohl s klidným srdcem v zastupitelstvu navrh-
nout snížení. To ale ukáže až ostrý provoz nejdříve po roce. 

Změní se nějak způsob placení popelnic? Budu to mít levnější, nebo 
dražší, když si popelnice vezmu? 

Budete to mít SNAZŠÍ. Plast, papír a bioodpad budete mít hned u domu. 
Nepočítáme s tím, že bychom vás nějak zvýhodňovali, nebo naopak pe-
nalizovali. 

Město neplánuje změnu vyhlášky, takže i způsob placení by měl zůstat 
zcela stejný jako dřív. 

Na popelnicích je prý nějaký čip
Ano, popelnice jsou označené bezkontaktním čipem, když přijede po-

pelářské auto a popelnici vysype, zaeviduje se v systému, že tato nádoba 
byla vysypána. Je to dobrý způsob kontroly práce popelářů, i šikovný ná-
stroj třeba pro navrhování lepších tras svozu. 

Máte další dotazy k celému systému?
Podívejte se na stránky www.sompo.cz, nebo www.sompo-dso.cz.

Jan Brožek
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Netradiční výstup na Svidník 2020

Je toho mnoho, co můžeme darovat a přesto nejlepším dárkem je odpuš-
tění, porozumění, dobré myšlenky a láskyplná slova.

A tak za všechny turisty v novém roce 2021 hodně lásky a požehnání. 
Ať se nám dostane boží ochrany, zdraví, míru a štěstí. 

Nevzdávej to … S. Filipová

„Účelem života není najít štěstí, ale hledat ho“. B. Pascal



32

Zásahová činnost J SDH Černovice v r. 2020
(aktuální stav černovické JPO-III k 31. 12.)

V uplynulém roce v okrese Pelhřimov zasahovali hasiči (profesionál-
ní i dobrovolní) celkem u 1864 událostí, z toho bylo 196 požárů (různého 
rozsahu), 216 pomocí u dopravních nehod další různé zásahy technické-
ho charakteru (odstraňování spadlých stromů přes komunikaci, odčerpá-
ní vody, různá vyprošťování, úniky nebezpečných látek, plané poplachy 
apod.) a spolupráce s ostatními složkami IZS (ZZS a P ČR).



33

Dobrovolné J SDH (zásahové jednotky SDH obcí) buď samostatně, 
nebo ve spolupráci s jednotkami HZS zasahovaly u 799 událostí, z toho 
u 139 požárů.

Jednotka SDH města Černovice v roce 2020 měla celkem 57 výjezdů, 
z toho bylo 15 požárů, 41 techn. pomocí (28x na popadané stromy přes 
silnici, 6x likvidace nebezpeč. hmyzu, 2x tlakování a čištění kanalizace, 
1 x čerpání vody a odstraňování následků povodně – Stružky, 3x nouzo-
vý dovoz pitné vody – Střítež 1x výpomoc ZZS při transportu pacienta) 
a 1 planý poplach.

Kromě toho se členové naší J SDH zúčastňovali výcviku a školení (po-
kud to proticovidová opatření dovolila), starali se o akceschopnost požár-
ní techniky, údržbu výzbroje či zbrojnice.  J. Řeháček

Vánoční atmosféra u kapličky Vánoční náměstí v Černovicích
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Zásahová činnost JPO v okrese Pelhřimov
(stav výjezdů jednotek požární ochrany k 30. 11. 2020)

HZS – hasiči z povolání (požární stanice ve větších městech) pro přivolá-
ní rychlé odborné pomoci hasičů tel. č. 150, či 112
SDH – dobrovolní hasiči (hasičské zbrojnice v obci/městě)

jedn. město+has.okrsky JPO celk.poč. požáry dopr. neh. tech. pomoci
HZS Pelhřimov + okres I. 389 57 75 212
HZS Humpolec + okolí I. 294 37 71 138
HZS  Pacov + okolí I. 199 23 24 143
HZS Kamenice n. L. + I. 186 32 34 104
SDH Počátky + okolí II.  65 11 15 36 

jedn. město – obec JPO      celk.poč    požáry  techn.pomoci ostatní
SDH Pacov + okolí III.  61 15 43 3
SDH Humpolec „ III.  57 19 32 6
SDH Černovice „ III.  53 14 38 1
SDH Žirovnice „ III.  53  8 40 5
SDH Horní Cerekev III.  49  8 32 9
SDH Košetice „ III.  48 11 35 2
SDH Senožaty „ III.  37 6 30 1
SDH Lukavec „ III.  36 5 31 0
SDH Nový Rychnov III.  36 9 25 2
SDH  Kamenice n. L. III.  29 10 18 1
SDH Kejžlice „ III.  28 12 13 3
SDH Těmice „ III.  24 11 12 1
SDH Hořepník „ III.  23 7 15 1
SDH Želiv „ III.  23 6 14 3
SDH Nová Cerekev III.  22 7 14 1
SDH Červ. Řečice III.  21 7 14 0
a další větší obce v okrese

Výjezdy: JPO-I do 2 min., JPO-II do 5 min., JPO-III do 10 min.
J. Řeháček
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Provozní doby služeb pro veřejnost v Černovicích
(dočasné – aktualizováno k začátku ledna 2021, zpracoval Jar. Řeháček)

Vstupujte do prostor jen v roušce, dodržujte pravidlo 3R
(ochranná Rouška a desinfekce Rukou a Rozestupy 2 metry)

ORDINACE PRO DOSPĚLÉ: 
MUDr. Ondřej Langmajer MUDr. Beatrica Kazíková
mob. 775 449 095, tel. 565 492 429 
den zvaní pac. – akut. příp.– zvaní pacienti sestra – akut. příp. a obj. pacienti 
po. 7.30 – 8.00 – 11.00 – 12.00 7.30 – 9.00 – 11.00 
út. 7.30 – 9.30 – 11.30 – – 13.00 – 18.00 
st. 13.00 – 16.00 – 18.00 7.00 – 8.00 – 12.30 
čt. 7.30 – 8.00–11.00 – 12.00 7.00 – 8.00 – 10.00 
pá.  7.30 – 9.30 (pouze sestra) – – –    – – –   – – –  (Ka. n. L.)
Žádáme pacienty, aby se předem (je–li to možné) objednali.

ZUBNÍ ORDINACE: MUDr. Aleš Miletín tel. 737 457 835 
den zub. pohot. ordinační hodiny  ordinační hodiny
po. 7.30 – 9.00 – 12.00 13.00 – 15.00 
út.      – – – – – –  12.30 z pohot. 14.00 – 18.00 
st. 7.30 – 9.00 – 12.00 13.00 – 15.00 
čt. 7.30 – 9.00 – 12.00 13.00 – 15.00 
pá. 7.30 – 14.00 (operační den)  – – – – – –

ČESKÁ POŠTA – POŠTA ČERNOVICE: tel. 954 239 494 
po. a st. 11.00 – 12.00 13.00 – 18.00
út., čt. a pá. 8.00 – 12.00 13.00 – 15.00

MĚSTSKÝ ÚŘAD ČERNOVICE: tel. 565 492 102 (podatelna) 
den úřední hodiny (pro veřejnost)
po.  7.00 – 11.00 12.00 – 13.00 
st. 9.00 – 11.00 13.30 – 16.30 
út., čt. a pá.      – – –  (pro veřejnost zavřeno) 
Osobní návštěvu MěÚ omezte pouze na nezbytně nutné záležitosti. Vyu-
žívejte raději telefonní kontakt:
podatelna MěÚ 565 492 102 matrika 565 394 183
stavební úřad 565 492 382 účtárna 565 394 518
měst. knihovna – v obv. prac. dobu přes výdejní okénko 565 492 959
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Tříkrálová sbírka 1.–24. ledna 2021
Farní charita Kamenice nad Lipou koleduje každoročně

v těchto oblastech:
Kamenice nad Lipou, Nová Včelnice, Černovice

a okolní obce v okruhu 20 km
Podpořit nás můžete různými způsoby: 
1. Přispět do zapečetěné kasičky, pokud se k Vám domů Tři králové do-

stanou a zda tomu aktuální opatření nařízené vládou dovolí (předpo-
kládaný termín je 9. ledna).

2. Zaslat příspěvek v libovolné výši na sbírkový účet 66008822/0800 pod 
variabilním symbolem 77702010.

3. Přispět do zapečetěných kasiček, které budou umístěny na městských 
a obecních úřadech, evtl. obchodech. 

4. Využít možnost platby přes QR kód.

Výtěžkem podpoříme: 
* Terénní pečovatelskou službu * Rodiny a osoby v tí-
živé životní situaci * Půjčovnu kompenzačních po-
můcek * Šatník a výdej pro potřebné * Klub seniorů

DĚKUJEME ZA VAŠE DARY

Průběžné informace získáte na: 
731 402 983
www.kamenice.charita.cz
fb – Farní charita Kamenice nad Lipou

V Černovicích můžete přispět v podatelně MěÚ a v Městské knihovně.


